
Zápis ze schůze výboru České společnosti entomologické,  
konané 25. 2. 2021 ONLINE 
 
členové výboru  
přítomni: S. Benedikt, A. Bezděk, A. Damaška, J. Hájek, P. Heřman, L. Hrůzová, T. Kadlec, P. Kment, D. Král, 
J. Rolčík, J. Růžička, D. Sommer, L. Sekerka, J. Šumpich, V. Vrabec, T. Kopecký (náhr.) 
omluveni: L. Čížek, J. Schneider, M. Škorpík (náhr.), P. Vonička (náhr.) 
 
revizní komise  
přítomni: P. Šípek 
omluveni: O. Sedláček, B. Zbuzek 
 
předsedové poboček a sekcí  
přítomni: S. Benedikt, Z. Kletečka, T. Kopecký, V. Kubáň, D. Trávníček, L. Tůma, V. Vrabec, J. Vávra, Š. 
Zeman 
omluveni: J. Farkač, Z. Laštůvka, J. Šťastný, M. Trýzna 
 
host: V. Koštíř 
 
Program: 

1. Kontrola zápisu z minulé schůze (D. Král) 
2. Hospodářská zpráva (L. Sekerka) 
3. Redakční zpráva (J. Růžička, Š. Zeman) 
4. Zpráva knihovníka (P. Kment) 
5. Členské záležitosti (D. Sommer) 
6. Různé  

a. Stanovisko k reintrodukci jasoně červenookého do ČR (D. Sommer) 
b. Vodní nádrž Skalička (D. Sommer) 
c. Pozměňovací návrh (#731) k návrhu zákona o invazních druzích (D. Sommer) 
d. Řízení ve věci omezení intenzivního chovu zvěře v oboře Bulhary a Klentnice (L. Čížek, D. 

Sommer) 
e. Správní řízení a žádosti o výjimky – automatické obesílání ČSE (D. Sommer) 
f. Trestní oznámení na LČR – obora Bulhary (L. Čížek, D. Sommer) 
g. Check-list českých brouků (J. Hájek) 
h. Státní zemědělská politika 2023–2027: Biodiverzita na orné půdě (T. Kopecký) 
i. Hmyz roku (A. F. Damaška) 
j. Aktivity spojené s kriminalizací entomologie (D. Sommer, D. Král, S. Benedikt) 
k. Plánované exkurze a entomologické dny (L. Hrůzová, P. Heřman) 

 
1) D. Král přivítal přítomné na první schůzi tohoto roku, která proběhla vzhledem k epidemiologické situaci a 

hygienickým nařízením vlády ONLINE a provedl kontrolu zápisu z minulé schůze. D. Sommer kostatoval, 
že výbor je usnášení schopný (15/2). 

2) L. Sekerka informoval o částečné stabilizaci financí, přesto je třeba dodržet schválená finanční opatření a 
sledovat, jak se projeví v čase. Vzhledem k pravděpodobnému vydání supplementa Klapalekiany v tomto 
roce, ČSE požádala o dotaci ve výši 20.000 Kč nadaci Literární fond. Tato částka by měla pokrýt veškeré 
výdaje spojené s vydáním tohoto supplementa nad rámec standardního projektu spolufinancovaného Radou 
vědeckých společností ČR. Smlouva o sloučení knihovny ČSE a Národního muzea (NM) je v rukou ředitele 
NM a řeší se poslední detaily. 

3) J. Růžička informoval, že z prvního letošního čísla časopisu Klapalekiana je vysázeno již 130 stran, další 
rukopisy jsou téměř hotové pro sazbu. V případě, že nenastanou žádné závažné skutečnosti, bude číslo 1–
2/2021 vydáno do konce dubna. Supplementum (Curculionidae ČR, 2 díl) je po redakčních úpravách i 
kontrole angličtiny. Velmi pravděpodobně vyjde ještě v tomto roce. 
Š. Zeman informoval přítomné o naplnění prvního čísla časopisu Podušťák – veškeré slíbené rukopisy byly 
již do redakce odeslány. V lednu 2021 podala redakční rada časopisu žádost o externí financování projektu. 



Výsledky budou známy v průběhu května a první číslo vyjde tedy až v průběhu léta. Díky J. Rolčíkovi 
získala L. Hrůzová program k sazbě časopisu, za což mu (J. Rolčíkovi) celá redakční rada velmi děkuje. 

4) P. Kment informoval, že počet evidovaných svazků v knihovně mírně stoupá. V současné chvíli je v 
knihovně uloženo více než 28.700 svazků. P. Kment potvrdil skutečnosti ohledně smlouvy o sloučení 
knihoven. Dále sdělil výboru, že se množí dotazy ohledně mezinárodních výměn, jelikož ročníky 2018, 2019 
a 2020 časopisu Klapalekiana nemohly být dosud odeslány. Náklad určený k výměnám je uskladněn v NM a 
z důvodu současné situace nemohl být dosud odeslán spolu s časopisem NM – brání tomu částečné uzavření 
provozu NM. 

5) D. Sommer předložil šest nových žádosti o členství v ČSE (L. Ambrožová, A. Balázs, M. Krist, P. Máslo, S. 
Mladenović, I. Trojan), přijati plným počtem hlasů (15/0).  

6) Různé 
a. D. Sommer informoval o únorové žádosti ze strany AOPK ČR a ZO ČSOP JARO Jaroměř ohledně 

podpory projektu reintrodukce jasoně červenookého do ČR. Podrobnější informace viz příloha. 
Vzhledem k tomu, že ČSE nebylo předloženo plné znění projektu, řada členů výboru ČSE se 
dotazovala zejména na (genetický) původ jedinců, kteří budou na vybrané lokality vypuštěny. D. Číp 
(ZO ČSOP) doplnil, že před vypuštěným proběhne rozsáhlá genetická studie na jejímž základě budou 
vybrány vhodné populace k reintrodukci. Podpora projektu byla korespondenčně schválena (9/0/8). 

b. D. Sommer informoval výbor o výzvě směrem k ČSE, aby se (opět) vyjádřila k plánované výstavbě 
vodní nádrže Skalička, jelikož se tento záměr aktualizací politiky územního rozvoje opět přiblížil 
realizaci. J. Hájek navrhl, že v případě pověření výborem, společně s D. Trávníčkem, vyjádření 
připraví. Bohužel, vzhledem k časové tísni pro podání připomínek se pověření (a vyjádření) nestihlo 
zrealizovat, a D. Trávníček se ke kauze vyjádřil jako soukromá osoba. 

c. D. Sommer informoval výbor o pozměňovacím návrhu Margity Balaštíkové (ANO) k vládnímu 
návrhu zákona, kterým se mění některé zákony v souvislosti s implementací předpisů Evropské unie 
v oblasti invazních nepůvodních druhů. Tento návrh, předložený zřejmě díky lobby myslivců, by 
v případě, že sněmovnou projde, dle výkladu AOPK, znamenal, že nebude třeba žádat výjimky na 
legálně nabytý materiál (např. sběry na základě smluv s AOPK), 2) bude vyřešena držení (= 
legalizace) materiálu nabytého před rokem 1992 s výjimkou druhů, které byly chráněny již dříve 
(např. roháč, jasoň ...). S. Benedikt uvedl, že znění návrhu se nápadně podobá návrhu ČSE, který 
dosud leží na MŽP. V. Vrabec provedl rozbor návrhu a poukázal na některé slabiny, které by mohli 
znamenat, že v reálné situaci nebude návrh funkční, a které jsou v návrhu ČSE, jehož je 
spoluautorem, řešeny z pohledu „entomologie“ lépe. ČSE požádá o výklad současného zákona MŽP 
prostřednictvím S. Benedikta. 

d. L. Čížek a D. Sommer informovali výbor o zahájení řízení ve věci omezení intenzivního chovu zvěře 
v oboře Bulhary a Klentnice a požádali výbor o možnost vstupu ČSE do tohoto řízení. Schváleno 
(12/0/5). 

e. D. Sommer požádal výbor o souhlas se žádostí podle § 70 odst. 2 zákona č. 114/1992 Sb. o ochraně 
přírody a krajiny, ve znění pozdějších novelizací, o podávání informací o všech zahajovaných 
správních řízeních, při nichž mohou být dotčeny zájmy ochrany přírody a krajiny chráněné podle 
tohoto zákona v působnosti Agentury ochrany přírody a krajiny. Výbor tento návrh schválil (14/0/1). 
Podle D. Krále je účast ve správních řízení fundamentální nutností v případě, že chceme v rámci 
určité řízení prosadit své požadavky. Pokud není ČSE účastníkem řízení, zbývají ji pouze nepřímé (a 
tedy mnohem méně efektivní) cesty řešení situace – osvěta, petice, apel na politickou moc atp. 
Zároveň však upozornil na potencionálně značné zvýšení administrativy v rámci sekretariátu a s tím 
spojené navýšení výdajů za provoz sekretariátu. Taktéž uvedl, že by celá agenda neměla spočívat 
pouze na organizačním tajemníkovi, ale měla by se ustanovit komise, která bude oznámení o řízeních 
třídit a pouze ta, u kterých uzná, že jsou z pohledu ČSE zásadní, poté předloží výboru. Do této 
komise se dobrovolně přihlásili J. Hájek, D. Král, D. Sommer a P. Šípek. L. Sekerka navrhl, že by 
alespoň část těchto výdajů mohla být hrazena formou DPP alokovaných na práci v knihovně, jelikož 
objem prací v rámci knihovny se po sloučení s knihovnou NM pravděpodobně sníží.  

f. L. Čížek a D. Sommer informovali výbor o podání trestního oznámení na protizákonné jednání Lesů 
ČR v případě hospodaření v oboře Bulhary. Mělo by také nepřímo poukázat na neschopnost státu 
(České inspekce životního prostředí) tuto tristní a dobře zdokumentovanou situaci řešit. Na schůzi 
10.12.2020 bylo ujednáno, že pokud ČIŽP a/nebo MŽP neodpoví na dopis ČSE, bude trestní 
oznámení podáno. Do dnešního dne neobdržela ČSE žádnou reakci těchto institucí. 

g. J. Hájek upozornil na množící se dotazy k plánovanému Check-listu českých brouků. Řadu členů již 
poukazuje na časovou prodlevu v původně plánovaného roku vydání. J. Vávra jako hlavní editor 



práce uvedl, že v současné době má k dispozici 160 dílčích rukopisů z celkového počtu 190, avšak 
řada rukopisů není zcela dokončena a některé ztratili již na aktuálnosti. Za celkový počet rukopisů 
odpovídá celkem 55 autorů, z nichž 12 autorů žádný rukopis dosud nedodalo. J. Vávra odhadl, že 
z celkového objemu prací je hotovo asi 70 %. D. Král navrhl, aby byl pro všechny autory stanoven 
konkrétní datum, do kdy mají své rukopisy odevzdat a/nebo přepracovat. J. Hájek poprosil J. Vávru o 
konkrétní seznam rukopisů a příslušných autorů. Na základě tohoto seznamu společně s J. Vávrou 
osloví všechny autory a stanoví konkrétní nejzazší datum odevzdání rukopisů. 

h. D. Sommer korespondenčně předložil výboru žádost AOPK, které ČSE vyzvala, aby zvážila zapojení 
se do připomínek ke Státní zemědělské politice pro roky 2023-2027 vztahující se k biodiverzitě na 
orné půdě a případně oslovila odpovědné orgány, jelikož návrh v této podobě příliš nereflektuje 
potřeby hmyzu. Role AOPK je pouze poradní a o finální podobě dokumentu bude rozhodovat MZe a 
MŽP. Návrh byl výborem podpořen (15/0/2). K vypracování připomínek se dobrovolně přihlásili T. 
Kadlec, T. Kopecký a P. Šípek. Na výboru předložili dílčí podobu připomínek. T. Kopecký shrnul 
nejzásadnější návrhy a upozornil, že se pokusí spojit s Českou ornitologickou společností, aby ČSE 
podala tyto připomínky na příslušná ministerstva společně. Návrh bude dokončen do poloviny března 
a společně s průvodním dopisem odeslán příslušným orgánům. 

i. S. Damaška připomněl iniciativu Hmyz roku a informoval výbor, že zatím v této záležitosti máme 
rezervovaný prostor pro článek v časopise Živa. P. Šípek zmínil, že v rámci iniciativy již vyšel jeden 
článek v časopisu Myslivost (Šípek, Sommer, Čížek: „Moravská Amazonie“ očima biologa) a další 
dva na téma Obory jsou rozpracované. 

j. D. Král seznámil členy výboru s průběhem schůzky se senátorem Lumírem Kantorem (KDU-ČSL), 
který oslovil ČSE s nabídkou pomoci v kauzách kriminalizace amatérských entomologů na základě 
článku o této problematice v časopise Vesmír (Sommer, Sedláček, Král: Kriminalizace amatérské 
entomologie). Schůzky se zúčastnil D. Král a D. Sommer, kteří předložili senátorovi podklady 
ohledně jednotlivých kauz a rozebrali s ním celkovou problematiku. Pan senátor přislíbil, že probere 
možné kroky se svým právním zástupcem a poté by uspořádal další schůzku. S. Benedikt navrhl, aby 
se naší prostřednictvím L. Kantor spojil s kolegou, senátorem Václavem Chaloupkem (OPAT), který 
již s ČSE ohledně této problematiky spolupracuje. 

k. L. Hrůzová předložila výboru rozpis entomologických vycházek pořádaných ČSE pro rok 2021. 
Kromě Středních Čech jsou plánované vycházky pod záštitou ČSE i v jižních a severních Čechách a 
na Moravě. Naplánováno je dosud 16 exkurzí. P. Heřman informoval výbor o probíhajících 
přípravách na Entomologické dny 2021, s jejichž pořádáním se zatím stále počítá. Do dne schůze 
dorazilo již 25 přihlášek. 

 
 
Druhá schůze výboru v roce 2021 se uskuteční v květnu. 
 
Zapsal: D. Sommer  
Verifikoval: D. Král 
 


